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摘   要 

进入二十一世纪，伴随着国际旅游竞争的加剧，旅游目的地国际竞争力理论

研究逐渐成为旅游学界研究的焦点。旅游目的地国际竞争力决定因素理论，作为

旅游目的地国际竞争力理论体系的核心，是旅游目的地竞争力因素的演进、竞争

力评价等相关理论研究的基础和依据。虽然当前学术界对该问题的研究已经取得

了一定的成果，但还存在着较多不足。 

本文致力于旅游目的地国际竞争力决定因素的理论研究，针对当前竞争力决

定因素理论研究中存在的不足，立足于中国旅游发展的实践，把研究重点集中于

旅游目的地国际竞争力决定因素模型的构建、决定因素影响旅游目的地国际竞争

力的内在机理，以及竞争力决定因素与竞争力关系的定量分析三个方面。 

本文利用产业结构理论、企业能力理论、比较优势和竞争优势理论等，结合

中国旅游产业发展探索性地构建了旅游目的地国际竞争力决定因素的概念模型，

拓展了人们对竞争力决定因素的认识空间，克服了当前理论界对影响竞争力的产

业类因素重视不够的弊端。然后从经济学角度探讨了决定因素对旅游目的地国际

竞争力的影响机理，利用主成分分析、聚类分析、多元回归分析等方法探讨与分

析决定因素的量化方法、决定因素在竞争力形成中的重要性判断以及省区间决定

因素发展差异的识别。 

研究得出：旅游资源、旅游资本、旅游业劳动力、旅游产业结构、旅游企业

发展、政府作用、基础设施、区位条件是影响旅游目的地国际竞争力的八大重要

因素。资源类因素和支持类因素对竞争力的提升表现在形成目的地的比较优势，

管理类因素对竞争力的提升表现在形成目的地的竞争优势。除区位因素之外，七

大因素的相对重要性依次为：基础设施、旅游资本和劳动力、旅游资源、企业竞

争能力、政府作用、产业结构。省区之间的区位差异对竞争力起着显著的影响；

省区间在竞争力决定因素上发展极不平衡。 

 

 

关键词： 旅游目的地；国际竞争力；计量分析； 
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Abstract 

In the twenty-first century, determinants theory of international competitiveness 

of tourism destination gradually becomes the focus of tourism research with the 

severity competition of international tourism industry. It is the core of theory system 

about international competitiveness of tourism destination, the base for studying 

competitiveness assessment of tourism destination. Although there are many 

researches on this field, it is not well enough to solve these problems. 

This dissertation focuses on determinants theoretical study of international 

competitiveness of tourism destination. Aimed to overcome the shortage in 

determinants theory, this dissertation fastens on the model ， mechanism and 

quantitative analysis on its determinants and competitiveness of tourism destination 

international competitiveness, which is supposed to provide a good guidance on 

developing Chinese tourism industry.  

By applying industry structure, enterprise capability, compare advantage and 

competition advantage theory and so on to Chinese tourism development, the 

dissertation builds a concept model about international competitiveness determinants 

of tourism destination, extends the knowledge space about the determinants of 

tourism competitiveness, gets over the malpractice of not giving enough regard to 

industry factor of affecting tourism competitiveness. Then, from the point of 

economics, applying principal analysis, classify analysis, and multi-regression 

analysis, the dissertation probes into affecting mechanism of every determinant on 

tourism competitiveness, the quantify method, importance evaluating method and 

difference identify method of determinants in intra-province. 

The conclusions are: tourism resource, tourism capital and labor force, industry 

structure, enterprise capability, government function and location are eight important 

influence factors of tourism competitiveness; the influence of tourism resource, 

tourism capital and tourism labor force infrastructure on tourism competitiveness is 

manifested in creating comparison advantage for tourism destination, and the 

influence of industry structure, government function, enterprise capability  on 

tourism competitiveness is manifested in creating competition advantage for tourism 

destination. The rank in importance for every determinant is infrastructure, tourism 
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capital and labor force, tourism resource, enterprise capability, government function 

and industry structure. Location difference has a great affect on intra-province tourism 

competitiveness. There exists great difference between provinces. 

 

 

Key words: tourism destination; international competitiveness；economitrics analysis 
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